

[Text]

I'm not going to argue for the department here. They have their reasons for why they did that. But it was definitely contrary to the wishes of the band.

Mr. Bélair: Was there a break in the agreement between the band itself and the Meadow Lake Tribal Council whereby funds would be channelled through the tribal council to Joseph Bighead?

Dr. Devrome: Under the alternate funding arrangement?

Mr. Bélair: Yes. You're going back to 1988 and 1989. How did it work then? Were the funds transferred to Joseph Bighead during that time, and why did it stop in 1992?

Dr. Devrome: Either funding or services, one or the other.

Mr. Bélair: Yes, okay. Could you explain that?

Dr. Devrome: After 1989, when the tribal council entered into its AFA with Indian Affairs, the Joseph Bighead Band did not receive any funding, even though they were included in the first two years of the funding between INAC and the MLTC.

Mr. Bélair: Were they then still part of the tribal council, before they were dropped? They were not part of it?

Dr. Devrome: That's right.

Mr. Bélair: Who has held the funds, then, the tribal council or INAC?

Ms Sharon Venne (Legal Adviser, Joseph Bighead Reserve): To clarify the situation, Joseph Bighead withdrew well before the AFA was signed, and the AFA included Joseph Bighead even though they knew they were not a member of the tribal council. So they actually included them and then funnelled the money for two years through the AFA to Meadow Lake, even though the department knew six months before that Joseph Bighead had withdrawn from the tribal council. So the AFA was actually signed after the withdrawal, not before the withdrawal.

Mr. Bélair: At that point, did Joseph Bighead indicate to the tribal council that it was within their concept of self-government that they wanted their own funds?

Ms Venne: What happened was that Joseph Bighead Band did not know for some 18 months after the AFA was signed that they were actually included in the AFA.

Mr. Bélair: Did not know?

Ms Venne: Did not know. They were not made aware of the fact that they were included in the AFA. I think it was a full 18 months or so after the AFA was signed that we became aware of that.

Mr. Kilgour: Just so I understand what has been said—and I'm coming on this issue late—just tell me if anything is wrong here, will you? Just interrupt me if I've said anything that's incorrect.

• 1555

You adhered to Treaty 6 in 1913 and you're part of the Cree Nation. You were a member of the Meadow Lake Tribal Council until November 1988, when you withdrew your membership from the Meadow Lake Tribal Council.

[Translation]

Je n'ai pas l'intention de vous présenter la position du ministère. Les fonctionnaires avaient des motifs d'agir comme ils l'ont fait, mais ils sont certainement allés à l'encontre des souhaits de la bande.

M. Bélair: A-t-on enfreint l'entente conclue par la bande et le Conseil tribal de Meadow Lake et qui prévoyait que la bande Joseph-Bighead recevrait des fonds par l'entremise du conseil tribal.

M. Devrome: Comme le prévoyait l'entente de mode optionnel de financement?

M. Bélair: Oui. Retournons à 1988 et 1989; comment procédait-on à l'époque? A-t-on accordé des fonds à la bande Joseph-Bighead pendant cette période et pourquoi a-t-on cessé de le faire en 1992?

M. Devrome: En ce qui concerne le financement ou les services?

M. Bélair: Oui. Pouvez-vous me donner une explication?

M. Devrome: Après 1989, après que le Conseil tribal a conclu l'entente de MOF avec le ministère des Affaires indiennes, la bande Joseph-Bighead n'a rien reçu, même si elle avait été incluse dans le calcul des sommes qui devaient être allouées les deux premières années conformément à l'entente signée par le ministère des Affaires indiennes et le Conseil tribal de Meadow Lake.

M. Bélair: La bande faisait-elle encore partie du conseil tribal? Elle n'en faisait plus partie?

M. Devrome: C'est exact.

M. Bélair: Qui a détenu les fonds, alors, le conseil tribal ou le ministère des Affaires indiennes?

Mme Sharon Venne (conseillère juridique, réserve Joseph-Bighead): La bande Joseph-Bighead s'est retirée du Conseil tribal de Meadow Lake bien avant que l'entente de MOF ne soit signée, et cette entente comprenait la bande Joseph-Bighead même si le ministère savait qu'elle n'était plus membre du conseil tribal. Le ministère savait depuis six mois que la bande Joseph-Bighead s'était retirée du conseil tribal, ce qui ne l'a pas empêché de l'inclure dans le calcul des sommes qui ont été accordées au Conseil tribal de Meadow Lake pendant les deux premières années de l'entente de MOF. Cette entente a été signée après le retrait de la bande, et non pas avant.

M. Bélair: La bande Joseph-Bighead a-t-elle indiqué au conseil tribal que, selon ses principes d'autonomie gouvernementale, elle désirait obtenir ses propres fonds?

Mme Venne: Ce n'est que 18 mois après la signature de l'entente de MOF que la bande Joseph-Bighead a appris qu'elle y avait été incluse.

M. Bélair: Elle ne le savait pas?

Mme Venne: C'est exact. La bande ignorait qu'elle avait été comprise dans cette entente. Ce n'est que 18 mois après la conclusion de l'entente, je crois, qu'elle l'a appris.

M. Kilgour: Je connais mal les détails de l'affaire et je veux m'assurer de vous avoir bien compris. Je vais tenter de résumer votre situation; corrigez-moi si je me trompe.

Vous avez souscrit au traité numéro 6 en 1913 et vous faites partie de la Nation cri. Vous avez été membre du Conseil tribal de Meadow Lake jusqu'en novembre 1988, date à laquelle vous vous êtes retirés de ce conseil.